
Meditatie
Daniël 6

Ach, hoevelen verkiezen de plaatsen der ijdelheid en zoeken de afgoden van
deze wereld! Hoevelen, wier vensters uitzien naar de eer en de grootheid van
deze aarde, naar de wellustigheden van dit leven. Ach, waar moet het heen met
onze jeugd... Hoevelen zijn er die zichzelf een vrijbrief geven om de korte tijd
van hun jeugd naar eigen zin en wil te besteden en die zeggen: Laat ons eten en
drinken en vrolijk zijn. Bedenk toch dat zo’n vrijbrief ons spoedig geheel en
onbevredigd aan onszelf overlaat. En wat nog meer is, de stem van de Almach-
tige wordt daartegen gehoord: Weet o jongeling dat God u om al deze dingen
zal doen komen in het gericht. De zonde heeft een bittere nasmaak. Zij heeft
walging en droesem, eeuwig zelfverwijt en verderf in haar vervolg. Ach, werd de
zonde u eens de dood en mocht u nog horen naar des Heeren roepende stem.
Breek uw zonde af door gerechtigheid. Wat baat alle eer en rijkdom van deze
wereld? Eén ding ontbreekt u, zegt Jezus tot de rijke jongeling. Eén ding is
nodig, klinkt het tot Martha. Eén ding weet ik, zegt de blindgeborene. Eén ding
heb ik van de Heere begeerd, dat zal ik zoeken, zegt David. Overdenk dit.
Mocht u eens hunkeren naar het geluk van Daniël. De vreze des Heeren was
zijn schat. Zij is het beginsel van alle wijsheid, want ze onderwijst ons dat we
goddeloosheid en wereldse begeerlijkheden moeten verzaken en matig en
rechtvaardig zullen leven in deze tegenwoordige wereld. Zij hield de zeventien-
jarige Jozef staande, dat hij door de verleiding van de zonde niet bekoort werd.
Zij maakte Daniël trouw in geheel zijn dienst. Open vensters hadden zij niet naar
de wereld, maar naar Jeruzalem, naar de dienst en de gemeenschap van de
God huns heils.
Zie dan op hun geluk, hier reeds in dit leven. Zij hebben een toevlucht gehad
onder al hun kommer en zijn gered uit al hun benauwdheden. Hoe blijkt ook hier
dat het niet genoeg is goede voornemens te koesteren, maar dat het aankomt
op de ware oefening. Trouwens, die de Heere in waarheid vreest evenals
Daniël, is afkerig van enkel uitwendig belijden en die weet dat enkel lippenwerk
de Heere niet behagen kan.
Hoe gelukkig zijn zij die aan het leven van Daniël enige kennis hebben, die aan
de zonde en de wereld de scheidbrief hebben gegeven en niets liever begeren
dan steeds door de vreze des Heeren omtuind te worden. 

Ds. J.D. Barth, lid van het Hoofdbestuur SGP van 1922 t/m 1936.
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Van de redactie
Een spannende tijd. Wat zal de film van dhr. Wilders teweeg brengen, hoe zal
het met de mosselzaadvisserij gaan, wat heeft de krediet-crisis nog voor gevol-
gen wereldwijd en in ons land? Een ieder zal zo hier zijn eigen gedachten bij
hebben. Er is al veel over gesproken en geschreven. Ook in dit boekje zijn de
bovenstaande onzekerheden verwoord. Er zullen mensen zijn die geheel
andere zorgen hebben. Betreffende gezondheid, kinderen, gezin... het valt
makkelijk uit te breiden. Daarom is het goed om ook de meditatie te lezen, de
afsluitingen van de diverse schrijvers van de artikelen in dit boekje, die melding
maken van een enig Houvast. Of om met de dichter uit psalm 91 te mogen zeg-
gen: ‘Wie in de schuilplaats des Allerhoogsten is gezeten, die zal vernachten in
de schaduw des Almachtigen’.
We vinden in dit boekje de gebruikelijke (en zeer gewaardeerde) bijdragen van
de voorzitter, uit Den Haag en uit de Staten van Zeeland. De SGP-jongeren
deden verslag van hun verenigingsavond, gehouden in de raadszaal van het
gemeentehuis. We vinden een bijdrage van wethouder J.P. Sinke en een ver-
slag van de SGP pkv vergadering in Yerseke waar dhr. W. Kolijn was uitgeno-
digd. Tonnie had een vraaggesprek met dhr. J. Luteijn, SGP wethouder van de
gemeente Werkendam en we krijgen een heus reddingsstation in Hansweert.
We hopen dat er voor een ieder weer wat bij is in deze uitgave, we zouden zeg-
gen: gewoon alles lezen, je steekt er weer een hoop van op. Er is ook een foto-
verslag opgenomen van een dagtocht naar het Europees Parlement,
georganiseerd door Burgtours. We werden in het EP opgewacht door Jan Harm
Boiten, medewerker SGP/CU fractie. Hij verzorgde de inleiding over het reilen
en zeilen van het EP. Daarna sprak dhr. J. Blokland (CU) onze groep toe en ver-
volgens dhr. B. Belder (SGP). Een ieder vertelde op boeiende wijze iets van zijn
portefeuille en de actuele zaken die op dat moment speelden in EG-verband en
daarbuiten. Hierna kregen we nog een rondleiding door het EP en bezochten de
plenaire vergaderzaal. Na dit bezoek maakten we een mooie stadstourrit door
Brussel die eindigde met een bezoek aan het Atomium. Vanuit de bovenste bol
hadden we een schitterend uitzicht over de stad Brussel, waarover de gidsen
ons veel wisten te vertellen. Tenslotte weer een woord van dank aan onze
adverteerders. Jullie hebben het mede weer mogelijk gemaakt om ons blad te
laten verschijnen. Lezers: vergeet u hun advertenties niet te lezen! 

C. van Burg
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Van de voorzitter 
Als ik tegen u zeg dat de invloed van de SGP in het totaal van de Nederlandse
samenleving slechts een marginale invloed heeft, bent u dat waarschijnlijk met
me eens. Velen hebben daarom hun steun aan onze partij opgezegd en gaven
voortaan hun stem en hun krachten aan een grotere politieke partij. Dát heeft
tenminste nog wat zin. Dán heb je nog eens echt invloed. Ik herinner me nog
goed bepaalde discussies waarin mensen, die ik voluit tot de SGP-achterban
rekende, meedeelden dat ze nu toch maar op het CDA gingen stemmen, want
anders kon je het nooit weten met de toentertijd zo hard groeiende PvdA. 

Wat jammer... Als we enkele jaren later kijken wat het CDA in praktijk bracht van
al de mooie beloftes, ook op immaterieel gebied, dan moeten we teleurgesteld
constateren dat er maar weinig van terecht gekomen is. 
Zou het waar zijn dat een stem op zo’n kleine christelijke partij eigenlijk zinloos
is?

Ik denk aan de geschiedenis van Gideon. Hij werd in de hand des Heeren
gebruikt om het volk Israël te verlossen van de Amalekieten en de Midianieten.
Hij kreeg een leger bijeen van ruim 32.000 man. Vergeleken met het aantal vij-
anden was dat bedroevend weinig. En wat sprak de Heere tot hem? “Des volks
is te veel, dat met u is”! Degenen die blode en versaagd waren, zo lezen we,
moesten terug keren naar huis. Er gingen er 22.000 terug. En toen? “Nog is des
volks te veel”, zo sprak God tot Gideon. U kent de geschiedenis waarschijnlijk
wel. Het volk moest gaan drinken en de manier waarop ze dat deden was bepa-
lend voor het al dan niet in het leger blijven bij Gideon. Er bleven er 300 over en
met dat kleine getal moest Gideon de vijand tegemoet. Een Gideonsbende. Het
is spreekwoordelijk geworden. Met dit handjevol soldaten mocht Gideon het
middel zijn in Gods hand om de vijand te verdrijven. 

Wat ik hiermee zeggen wil? Wel, alleen dit: het gaat er maar om of de Heere ons
werk zegent. Dan kan het zo zijn dat 1 man in de raad meer waard is dan 20
anderen. Al zijn we, landelijk gezien dan klein, er kunnen toch grote dingen
gebeuren. Dat is in de vaderlandse geschiedenis ook vaker vertoond. De
Psalmdichter zingt het:

Maar als Gods almacht ons geleidt,
Dan doen w’ in Hem de kloekste dâan,
Zodat wij duizenden verslaan.
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Laten we trouw zijn aan de partij die we samen lief hebben. Laten we allen de
partij steunen zoveel op onze weg ligt. Laten we vooral trouw zijn aan het
beginsel. Er wordt op ons gelet, daar kunt u van op aan. En als we ons als SGP-
er zo opstellen dat het onderscheid met een andere politieke partij niet meer
duidelijk is, dan moeten we ons afvragen of we ons bestaansrecht niet ver-
kwanseld hebben. Dan blijft er van het echte Staatkundig Gereformeerde getui-
genis niets over. 

U zegt misschien: “Ja maar hier in Reimerswaal liggen de verhoudingen nogal
wat anders”. Dat is waar. Wij zitten er riant bij gezien het feit dat wij 7 zetels
mogen hebben in de gemeenteraad. Vele SGP-raadsleden in den lande zullen
er jaloers op zijn. Laten wij er met z’n allen ook zuinig op zijn. Maar het is niet
het voornaamste. Het moet ons in de allereerste plaats te doen zijn om de hoge
goedkeuring des Heeren. 

In het vorige nummer van dit SGP-orgaan heb ik iets meegedeeld over het ziek
worden van ons geacht raadslid Nico Huizen. Ieder die zich bij hem betrokken
weet is op de hoogte van datgene wat de arts hem heeft moeten vertellen. Mag
ik volstaan met aan u allen te vragen om aan hem en zijn vrouw te denken? Ik
hoop dat het zo mag zijn dat er een meelevende, biddende achterban rond hem
en zijn vrouw staat. Dat hebben ze nodig!

S.D. van Koeveringe
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Uit Den Haag
De film van Wilders

Het gonst in Den Haag al weken lang van de geruchten en gesprekken over de
film van Wilders. Komt deze film er nu wel of niet? Zal de film werkelijk zo kwet-
send zijn als wordt verondersteld? Niemand die het echt weet, afgezien dan
Geert Wilders zelf natuurlijk. Want tot nu toe - we schrijven 4 maart 2008 - heeft
niemand deze film gezien. Toch houdt deze aangekondigde film de gemoede-
ren in de politiek bezig. Wat zullen de reacties zijn? Net zo fel als wordt
gedacht? Wat houdt de filmmaker nu precies bezig? Wat wil hij bereiken? 
Nou, in elk geval heeft hij nu al bereikt dat iedereen het er over heeft. Hij is er
dagelijks mee in het nieuws. In ons land en ver daar buiten. Precies wat hij wil.
Hij vindt dat zijn snijdende kritiek op de Islam gehoord moet worden. Hoe ont-
hutsender hoe beter. Hij ergert zich immers aan een gestaag veld winnende
islamisering van ons land. Moet je die oude stadswijken maar eens zien. En al
die verrijzende moskeeën. In de loop van de tijd is zijn toon steeds feller en gro-
ver geworden.

Het is ook ons in de SGP een doorn in het oog dat het aanzien van onze samen-
leving letterlijk en figuurlijk van kleur is verschoten. Ons vanouds christelijke
land is multicultureel en ongelovig geworden. Kerken worden afgestoten, want
die zijn niet meer nodig. Daartegenover worden er (mega-)moskeeën gebouwd.
Dat doet ons pijn. Dat geeft verdriet. Maar wij vinden dat mensen en bevol-
kingsgroepen waardig en fatsoenlijk met elkaar dienen om te gaan. De Bijbel
houdt ons dat voor: wat gij niet wilt dat u geschiedt, doe dat ook een ander niet.
Als iedereen zich aan die heldere norm houdt, hier en elders in de wereld, is er
al een hoop gewonnen. Het zou een goede stap zijn op weg naar een vreed-
zame samenleving. Provocaties passen daar niet bij. De aangekondigde film,
ondersteld dat de inhoud zal blijken te zijn als wordt gedacht, draagt in elk
geval niet bij aan het “stille en geruste leven in alle godzaligheid en eerbaar-
heid” waar de apostel Paulus het over heeft tegen zijn geestelijke zoon
Timotheüs.

Tegelijkertijd moet worden vastgesteld dat veel reacties uit de moslimwereld
volstrekt hypocriet en ongeloofwaardig zijn. In nogal wat islamitische landen
wordt dagelijks haat uitgezaaid tegen Israël, Amerika, het westen, over Joden
en christenen. Nota bene onder officiële goedkeuring. De hand moet daar in elk
geval ook in eigen boezem. Je kunt je druk maken over een splinter in het oog
van een ander, terwijl je de balk in je eigen oog mooi laat zitten. Dat is niet eer-
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lijk. Onverstandig ook. Dreigementen zijn al helemaal niet acceptabel. En die
worden aan de lopende band in stelling gebracht. Maar dat kan en mag toch
nooit het antwoord zijn op wie of wat ook!

Van de regering mag worden verwacht dat ze ieder wijst op zijn of haar verant-
woordelijkheid. Dat is eind vorige week ook uitdrukkelijk gebeurd. Ook zou in
het buitenland duidelijk moeten worden gemaakt dat als één parlementariër wat
provocerends zegt, dat nog in het geheel niet de mening is van onze hele natie.
Dat is alleen in een dictatuur zo, en dat zijn we gelukkig niet. Wat er daarna mee
gebeurt, is vervolgens ieders eigen verantwoordelijkheid. Daarbij moeten we
scherp voor ogen houden dat geweldplegers, brandstichters en moordenaars
verantwoordelijk zijn en blijven voor eigen wandaden. Ook relschoppers en
amokmakers kunnen zich nimmer verontschuldigen met zich te beroepen op
het in hun ogen verfoeilijke waartegen ze protesteren. De schuld daarvoor ligt
echt helemaal bij henzelf.

De vrijheid van meningsuiting is een groot goed, is in onze Grondwet veran-
kerd. Dat grondrecht maakt veel mogelijk, mede gelet op de jurisprudentie.
Maar niet alles dat in dat kader mogelijk en denkbaar is, moet je ook willen. Kort
gezegd: je mag veel zeggen, maar je hoeft het niet te zeggen. Zeker niet als je
weet dat de ander er door geraakt of zelfs gekwetst wordt. De waarheid over de
islam, de koran en dergelijke, moet gezegd kunnen worden. Daar moet eerlijk
en openlijk over kunnen worden gediscussieerd. Bij een opengeslagen Bijbel is
duidelijk dat de islam een “valse godsdienst” is. Maar wat schiet je er mee op
als de ander zich van je afwendt? Het gaat er nu juist om hem of haar tot andere
inzichten te bewegen. Kan het zijn, mensen voor het Koninkrijk van Jezus
Christus te winnen. Daar was de apostel Paulus mee bezig op de Areopagus.
Laat hij ons tot voorbeeld mogen strekken. Onder beding en gunst van Gods
zegen en de krachtige, onwederstandelijke werking van de Heilige Geest. Daar
is zo’n film niet bij nodig.

4 maart 2008 B.J. van der Vlies
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Hét adres voor hypotheken, zeker ook voor starters.
Voor een goed hypotheekadvies en alles wat er bij komt kijken,
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Bel voor een vrijblijvende afspraak.
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Uit de Staten van Zeeland
SGP Statenfractie Zeeland

Inleidend
Nu we als Statenfractie van de SGP voor het informatieblad van de SGP te Rei-
merswaal opnieuw een bijdrage leveren zijn de Statenverkiezingen net een jaar
achter de rug. In de gemeente Reimerswaal was het aantal stemmen dat in
2007 op de SGP uitgebracht is één stem minder dan in 2003. We zijn verblijd
dat de SGP in Reimerswaal een trouw SGP-kiezerskorps kent. Met 3363 stem-
men van de 17.654 stemmen in Zeeland is Reimerswaal de gemeente met de
meeste SGP stemmers. In een evaluatie van de gehouden verkiezingen voor
het Hoofdbestuur van de partij hebben we als Provinciale SGP een aantal aan-
dachtspunten en aanbevelingen voor de toekomst verstrekt. Deze punten kun-
nen D.V. een volgende verkiezing deel uitmaken van de te voeren strategie. Aan
de ene zijde ligt alles in Gods voorzienigheid besloten. Aan de andere zijde
mogen en moeten we met inzet van alle SGP-krachten werken om onze achter-
ban vast te houden. De aloude SGP beginselen zijn het waard om van vader op
zoon overgebracht te worden. 

Actualiteiten
In de Statenvergadering van 14 maart 2008 is uitgebreid stilgestaan bij de ook
voor Reimerswaal zo belangrijke mosselsector. Deze bevindt zich al langere tijd
in zwaar weer. Het bootje van de mosselsector wordt danig heen en weer
geslingerd op de golven van rechterlijke uitspraken rondom de vergunningver-
lening van mosselzaadvisserij op de Waddenzee. Er werd door de Staten van
Zeeland unaniem een motie aangenomen door alle partijen ondersteund, zelfs
ook door Groen Links, om te bewerkstelligen dat de traditionele mosselcultuur
in Nederland behouden kan blijven. De visserij op mosselzaad die sinds men-
senheugenis in de Waddenzee plaatsvindt, kan en mag niet het onbedoelde
resultaat van het te voeren natuurbeleid zijn. De mosselzaadvisserij heeft er
juist toe bijgedragen dat de Waddenzee het waardevolle natuurgebied van
heden ten dage is. Deze voor Zeeland economisch belangrijke bedrijfstak kan
en mag niet verloren gaan. De mosselsector geeft er blijk van middels innovatie
op duurzame wijze de mosselvisserij en mosselzaadvangst uit te willen oefe-
nen. De Staten van Zeeland hebben de Tweede Kamer en de minister van
Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit in de motie verzocht om:
Alle mogelijkheden te onderzoeken om het door het ministerie in oktober 2004
genomen beleidsbesluit schelpdiervisserij 2005-2020, genaamd ‘Ruimte voor
een zilte oogst’, onverkort tot uitvoering te brengen;
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Datgene te doen dat in hun vermogen ligt om de mosselsector een reële kans
en een redelijke termijn te bieden om de in gang gezette innovatie- en verduur-
zamingslag tot een succesvol einde te brengen;
Voldoende ruimte, in beleidsmatige en fysieke zin en financiële middelen te bie-
den om de in gang gezette innovatie- en verduurzamingslag met kracht voort te
zetten;
Op korte termijn onderzoek te laten uitvoeren naar de wijze waarop in andere
landen van de Europese Unie invulling is gegeven aan de Europese Vogel- en
Habitatrichtlijn. Dit vanuit de ‘level-playing-field’ gedachte;
Op korte termijn tot een adequate regelgeving te komen.

De SGP Statenfractie heeft zich tijdens een werkbezoek voorafgaand aan de
verkiezingen vorig jaar goed laten informeren over de ontwikkelingen in de sec-
tor. De nauwe band die er van oudsher is met de mosselsector en degenen van
onze achterban die hierin werkzaam zijn en willen blijven, blijft voor de SGP
Statenfractie een zaak van groot belang.

Enkele punten beschouwingen voorjaarsnota 2008
De kwaliteit van het openbaar vervoer laat nog te wensen over. Er zijn experi-
menten nodig om te zien of er nieuwe reizigers verleid (t MOET er af hier, oei!)
kunnen worden om gebruik te maken van het openbaar vervoer. Kunnen we het
komende jaar één of meerdere experimenten tegemoet zien? 

Veiligheid is voor onze SGP-fractie ook een aangelegen punt. Het gaat dan om
veiligheid in de ruimste zin des woords. Naast aandacht voor de zwakke scha-
kels, verkeersveiligheid, integrale veiligheid, heeft de SGP Statenfractie vragen
over de veiligheid op de Westerschelde. In een recent artikel werd melding
gemaakt van een toename van de stroomsnelheid. Dat zou niet alleen leiden tot
een onveiligere situatie maar ook nadelig zijn voor de natuur in de Wester-
schelde. Is het college het met ons eens dat een vierde verdieping tot een voor
de natuur en veiligheid onacceptabele grotere stroomsnelheid leidt? En dat
daarom een volgende verdieping voorkomen moet worden?

De ontwikkelingen rond het natuurherstel in en rond de Westerschelde baren
ons zorgen. Wij roepen het college op het onderzoek naar alternatieven en
vooral naar alternatieven in de Westerschelde met kracht en voortvarendheid
op te pakken. Vrijwillige grondverwerving blijft bij ons zonder meer uitgangs-
punt. Er moet voor de belanghebbenden zo snel mogelijk duidelijkheid komen.
Velen verkeren al jaren in onzekerheid; die onzekerheid mag niet blijven voort-
duren.
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De gevolgen van de klimaatverandering zijn groot. Zeker voor Zeeland. We wor-
den voor nieuwe en grote problemen geplaatst. De veiligheid komt in het
geding. Daarom is er alle reden om na te denken over preventieve (in de Ener-
gienota) en repressieve maatregelen. Voor de repressieve maatregelen kan en
moet het Kenniscentrum Deltawater een betekenisvolle rol gaan vervullen.
Laten we de klimaatverandering echter niet alleen zien als een probleem, maar
ook als een kans. Een kans om te komen tot creatieve en innovatieve oplossin-
gen.

Het college wil nieuwe verbindingen maken. Met de Zeeuwse samenleving en in
politiek-bestuurlijk opzicht. Het motto is: “Nieuwe verbindingen”. Dat is goed.
Maar is het genoeg?
Ik denk aan de geschiedenis van een koning die ruim 2000 jaar geleden
regeerde. Tijdens zijn regering vond men op een dag bij de opknapbeurt van de
tempel, wij zouden vandaag zeggen bij de renovatie van het kerkgebouw, een
boek. De Bijbel noemt het “Het wetboek”. Het was de toenmalige Bijbel
bestaande uit de eerste vijf boeken van onze (huidige) Bijbel. Dat wetboek, die
Bijbel was letterlijk onder het stof terecht gekomen. 
Hij, die koning, las er in en ... het besef drong tot hem door hoe belangrijk de
inhoud van dat Boek was voor Hem ... en niet alleen voor hem maar ook... voor
de inwoners van zijn land. En hij liet het hele boek voorlezen aan alle mensen in
zijn land. Maar hij deed meer. Hij maakte een nieuwe verbinding tussen de
overheid en God. In de termen van de Bijbel heet dat: “Hij maakte een verbond
met de HEERE”. En het verdere vervolg was? Hij en de burgers van zijn land
gingen de HEERE dienen volgens de inhoud van de Bijbel, van het Wetboek. 
Hij besefte dat de inhoud van het wetboek, met name de zo heilzame Tien
Geboden, ook gelden voor een overheid. Hij luisterde niet alleen naar het volk
(naar wat de onderdanen te zeggen hadden), maar vooral naar wat de Koning
der Koningen (waarvan alle overheden onderdaan zijn) te zeggen had. Laten we
als bestuur en volksvertegenwoordiging van Zeeland ook “Het Boek der boe-
ken” niet onder het stof laten liggen, maar het in navolging van die koning ter
hand nemen en als richtsnoer gebruiken voor beleid en bestuur.
Dan treden we tevens in de voetsporen van een der beroemdste Zeeuwen,
Michiel Adriaanszoon de Ruyter. Hij was niet alleen een dapper admiraal en een
dienaar der Staten, maar daarnaast en vooral een dienaar van zijn God. En
alleen dan kunnen we Gods zegen daadwerkelijk verwachten.

G.D. Roeland
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Kerkhoekstraat 17 - Yerseke

Tel. (0113) 57 20 20

Fax (0113) 57 00 19

Voor al uw bouwactiviteiten

Oostdijk v.o.f.
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Al 25 jaar uw
boek & kantoor-

specialist!!

U bent van harte welkom
in onze winkel.

Noordzandstraat 34 - Yerseke 
Tel. (0113) 57 29 07, fax (0113) 57 38 73

‘DE KLEURMAKER VAN DE STREEK’

Grintweg 79 - Yerseke - Tel. (0113) 57 20 75

* Tuinbeplanting

* Kamerplanten

* Bestrating

* Potten/manden

* Tuingereedschap

* Vijvermateriaal

* Tuinhout

* Blokhutten

* Meststoffen

* Blokhutten

* Meststoffen

* Cadeau-artikelen

* enz.

Voor al uw tuinmateriaal

Wij drukken ook kettingformulieren
Vraag geheel vrijblijvend offerte aan!

BOEKEN
KANTOORARTIKELEN

DRUKWERK van adreskaartje tot boek!

Voor al uw…

Drukkerij:
Zuidweg 19

Krabbendijke
T 0113 - 50 14 02
F 0113 - 50 24 88

E velzenbv@zeelandnet.nl

Boekhandels:
Dorpsstraat 83
Krabbendijke

T 0113 - 50 61 73
F 0113 - 50 31 72

’s-Gravenstraat 17
’s-Gravenpolder
T 0113 - 31 13 09

Schoolstraat 3
Aagtekerke

T 0118 - 58 34 06
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Het juiste adres voor… 3 Binnen/buitendeuren
3 Laminaat
3 Kunststofkozijnen (veka)
3 Schuifwanden
3 Bouwmaterialen
3 Verf
3 Gereedschappen

HHSSHH DDooee hheett zzeellff
Raadhuisstraat 71
4631 NB Hoogerheide 
Tel. 0164 - 66 72 12

–––––– Tot ziens bij HSH!!!  ––––––  

belastingzaken – administraties – adviezen

Marijkelaan 11
4401 GE  Yerseke

Postbus 9
4400 AA  Yerseke
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SGP Jongeren
Verslag verenigingsavond van SGP-jongeren ‘Reimerswaal’
Thema: ‘De jeugd van tegenwoordig’
Onderwerp: Het jongerenbeleid in de provincie en de gemeente.

Een drukte van belang is het op de parkeerplaats voor het gemeentehuis in
Kruiningen. “Zou er een raadsvergadering zijn of een late bruiloft? Nou ja, een
bruiloft zal wel niet meer maar wel een soort vergadering, maar dan wel voor de
jongeren of voor “de jeugd van tegenwoordig”. 
Bezoekers en sprekers van verschillende plaatsen komen hun plaats zoeken in
het gemeentehuis. Zelfs een meneer met een privé-chauffeur komt de parkeer-
plaats oprijden, hij is wel een beetje te laat, maar ja, dat heb je nu eenmaal met
belangrijke politici die een volle agenda hebben.

De raadszaal is aardig vol wanneer iedereen z’n plaats inneemt. In totaal toch
een vijftig mensen denk ik. De secretaris opent de vergadering door met ons te
lezen uit Daniël 1: 3-15 en doet met ons aansluitend een gebed. Daarna over-
denkt hij met ons duidelijk en eenvoudig de gelezen geschiedenis. Vanuit het
thema van de avond “De jeugd van tegenwoordig” wordt er een lijn getrokken
naar Daniël en zijn drie vrienden. Ze werden door Nebukadnezar uitgekozen,
onderwezen (vers 4b) en zelfs hun namen werden veranderd tot zeer verschil-
lende betekenissen. Ook gaf de koning de opdracht dat ze aan het eten en drin-
ken moeten wennen (vers 5). 
Het wonderlijke in Daniël z’n leven staat in vers 9: En God gaf Daniël genade en
barmhartigheid voor het aangezicht van de overste der kamerlingen. Dat is nu
hetgeen wat in deze tijd zo hard nodig is.

Omdat de eerste spreker, dhr. G.R.J. van Heukelom, wat aan de late kant was
mag de burgemeester de spits afbijten. Hij nodigde iedereen uit in het gemeen-
tehuis. Wethouder De Kunder die het jeugdbeleid in z’n portefeuille heeft was
deze avond verhinderd. De burgemeester vond het niet erg en was eerder ver-
eerd om een avondje bij de jeugd te zijn. Nog niet zolang geleden heeft hij in de
dorpen van Reimerswaal gesprekken gehad met jeugd n.a.v. de oudejaars-
avond. Het blijkt wel dat er actiever en creatiever ingehaakt moet worden op,
de problemen die er onder jongeren afspelen. Daarom streeft het college van
B en W ook naar een breed beleid. Vorig jaar is daarom ook o.a. een jongeren-
werkster (Esther van Ham) aangesteld. Zij kan op verschillende manieren veel te
weten komen over de vrijetijdsbesteding van de jeugd en gelijkertijd kan ze de
jongelui helpen op een ander spoor te brengen. Gelijktijdig informeert en inspi-
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reert ze het college en de gemeenteraad. Dankzij de jongerenwerkster krijgen
de jongeren een lage drempel die ze over moeten gaan wanneer ze iets gedaan
willen hebben vanuit de gemeente. 

De tweede spreker was dhr. Breslau, hij was voor ons een geheel onbekende.
Vooraf gaf hij in een persoonlijk gesprek aan mij te kennen dat zijn vriendin ook
SGP stemt en dat hij het erg leuk vindt om nu op deze manier kennis te maken
met SGP-jongeren. Hij is werkzaam als begeleider bij ‘Stichting in de Vrijheid’ in
Wemeldinge. Deze stichting is ontstaan doordat het echtpaar Jorritsma, afkom-
stig uit Den Haag en allebei ex-verslaafde, een opvang wilde stichten voor ver-
slaafden. Doordat het oude schippersinternaat in Wemeldinge beschikbaar
kwam en de vorige eigenaar een invulling voor het gebouw zocht met een
Evangelische doelstelling was dit het gebouw wat het echtpaar Jorritsma zocht.
De opvang zorgt voor verslaafden en ze worden behandeld als gasten. Ze wor-
den in aanraking gebracht met Gods Woord en men werkt er aan om voor hen
een plaats te krijgen in de maatschappij.
Dhr. Breslau heeft twee jongens meegenomen. Eén is nog in de opvang en de
andere al een jaar niet meer en geeft nu op scholen gastlessen over de grote
gevaren van verslavende middelen. 

Als laatste mag dhr. Van Heukelom zijn speach houden. Hij begint z’n speach
met het gegeven: “Wanneer je beleidsnota’s leest, krijg je het beeld dat de
jeugd van tegenwoordig alleen maar bestaat uit vandalen, draaideurcriminelen
en verslaafden met wie het nooit meer goed kan komen”. Dat dit echter een
eenzijdige visie is, blijkt volgens de bestuurder uit de cijfers. “Met 85 procent
van de jongeren gaat het gewoon goed, over 10 procent zijn er zorgen en met
5 procent gaat het mis. Die laatste 5 procent kosten alleen al in de provincie
22 miljoen euro om de problemen etc. op te lossen. Volgens de gedeputeerde
is het van groot belang dat bijv. bij het ontwerpen van een nieuwe wijk de archi-
tecten rekening moeten houden met de kinderen en jongeren die er komen
wonen. Zo moet men voldoende speel- en bewegingsruimte hebben zodat men
moet voorkomen dat jongeren uit verveling overal rond gaan hangen met de
afschuwelijke gevolgen van dien. Een andere goede oplossing zal wezen wan-
neer de jongeren een goede thuisbasis of een andere plaats kunnen vinden
waar ze zich thuis voelen.

Nadat dhr. Van Heukelom zijn speach heeft beëindigd hadden we een pauze.
Onder het genot van een drankje (zonder alcohol) en netjes geserveerd door de
bode, konden we even alles tot ons door laten dringen. Want na de pauze had-
den we namelijk nog forum aan de hand van vragen die we konden stellen en
enkele stellingen die vooraf op papier waren gezet.
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Het forum wordt gestart en geleid door Arno Witsel. Hij geeft iedereen de gele-
genheid in te haken op het onderwerp en weet alle stellingen op een kordate
manier aan de forumleden voor te leggen. Uit de forumdiscussies blijkt toch wel
degelijk dat alcoholgebruik een groter probleem is in de gemeente dan drugs-
gebruik. De burgemeester geeft aan dat hij zelf getuige was van een te zwaar
beladen VW POLO bij de supermarkt met achttien kratten bier. Waarschijnlijk
op pad naar een caravan in een boomgaard. Vanwege het alcoholprobleem
wordt er hard aan preventie gewerkt. In Reimerswaal is de projectgroep Alcohol
en Jeugd in het leven geroepen. Er zijn werkgroepen met ouders, kerken,
scholen (met name het Calvijn College) en de detailhandel bij betrokken. Samen
proberen ze door middel van bewustwording en een mentaliteitsverandering de
alcoholconsumptie te verminderen. 
Het blijft moeilijk om het alcoholprobleem in kaart te brengen, omdat de jeugd
dynamisch is en de situatie steeds verandert. De burgemeester schat desge-
vraagd dat het aantal drankcaravans in zijn gemeente tussen de één en de tien
ligt. Juridisch zijn er echter weinig mogelijkheden om ze aan te pakken. Eén van
de weinige dingen die je kunt doen is vragen of de politie alcoholcontroles wil
uitvoeren als de jongeren wegrijden. De vraag waarom er in Zeeland zo veel
meer alcohol wordt gedronken dan in veel andere delen van het land bleef de
hele avond onbeantwoord. Van Heukelom: “Ik weet niet waar het mis is
gegaan, ik weet het echt niet.” Toch verbaast de burgemeester zich over som-
mige ouders. Hij zag op oudejaarsavond een kind van dertien laveloos over
straat lopen. Het is dan twee uur in de middag. ‘s Avonds is het kind weer van
de partij. Waar zijn dan die ouders? vraagt hij zich af, want die jongen heeft toch
thuis gegeten? Een mevrouw uit de zaal vraagt de burgemeester eens te gaan
posten bij de drankwinkel in het dorp. “U zult schrikken van de hoeveelheid die
daar verkocht wordt en met name aan ouderen.”
De ex-verslaafde en de begeleider uit de instelling geven aan dat een goed
thuis veel ellende kan voorkomen. Veel probleemjongeren komen uit eenouder-
gezinnen met geldproblemen of problemen in de sfeer van huiselijk geweld. De
sprekers ontkennen dit niet, maar willen het begrip thuis breder zien. Jongeren
zijn overdag de meeste tijd niet thuis. Er zijn nog meer plaatsen waar zij zich
thuis moeten voelen. Er is de school, de kerk, de catechisatie. Daar zijn nog
werelden te winnen of te verliezen
Eén van de laatste kwesties die aan de orde kwamen, is de rol van scholen bij
de overdracht van normen en waarden. Die rol lijkt steeds groter te worden,
maar vanuit welk referentiekader werken scholen? Van Heukelom deed een
laatste pleidooi: “De Bijbel is de norm. Laten we nadenken over wat we willen
overdragen via de scholen en laten we werken aan meer openheid in de gezin-
nen om over onze normen en waarden te praten.”

Roel Christiaanse
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Uit de Raad (1)
Van de wethouder

In de achterliggende maanden hebben verschillende belangrijke dossiers veel
aandacht en energie gevraagd en kon een aantal zaken op een positieve manier
worden afgerond. Tijd om op onze lauweren te gaan rusten is er echter niet.
Nieuwe zaken eisen namelijk de aandacht en bestaande dossiers vragen om
een vervolg.

Oesterputten
Een belangrijk dossier dat (voorlopig) kon worden afgerond betreft de vaststel-
ling van het nieuwe bestemmingsplan voor de oesterputten in Yerseke. Als het
plan ook door de provincie wordt goedgekeurd en er geen bezwaren worden
ingediend, kunnen er na jaren van stilstand weer nieuwe activiteiten in de put-
ten worden ontwikkeld. Het nieuwe bestemmingsplan is zowel conserverend
als activerend van aard. Conserverend, omdat ernaar gestreefd is om de cul-
tuurhistorische waarden van de putten te behouden en activerend, omdat er
nieuwe uitbreidingsmogelijkheden voor de bedrijven ontstaan. Vanwege de cul-
tuurhistorische waarden zijn de bebouwingsmogelijkheden in de putten 14 en
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14a beperkter dan in de overige putten. Verder wordt het mogelijk gemaakt om
in een smalle strook langs de Havendijk wat lichte horeca-activiteiten te ontwik-
kelen. Daarbij kan bijvoorbeeld worden gedacht aan het opzetten van een oes-
terproeverij. Echter, deze activiteiten dienen wel ondergeschikt te zijn aan de
‘echte’ bedrijfsactiviteiten in de putten. Overigens is het heel nadrukkelijk niet
de bedoeling om de havenkant van Yerseke vol te stouwen met allerlei eet- en
drinkgelegenheden.

Grondbeleid
Op dezelfde avond als waarop het bestemmingsplan voor de oesterputten
werd vastgesteld, ging de raad ook akkoord met het nieuwe grondbeleid. In de
afgelopen jaren hadden we te maken met een uiterst ingewikkeld systeem van
gronduitgifte, met allerlei uitzonderingen en voorkeursposities. Onderdeel van
het oude systeem vormde ook de zogenaamde ‘gewogen loting’. Ieder jaar op
de wachtlijst met belangstellenden leverde daarbij een extra lot op. Op die
manier hadden verschillende ingeschrevenen inmiddels meer dan tien loten bij
elkaar weten te verzamelen! Vanwege de vele haken en ogen aan dit systeem is
nu besloten om de ‘gewogen loting’ af te schaffen. Voortaan zal er per complex
worden geloot. Concreet betekent dit, dat men zich gedurende een bepaalde
tijd voor een bepaald project kan inschrijven. Valt men bij de loting voor dat
complex buiten de prijzen, dan is dat uiteraard jammer, maar daar houdt het
dan ook mee op. De tijd dat men als ‘troostprijs’ met een extra lot voor de vol-
gende loting naar huis ging, komt in het nieuwe beleid niet meer voor.
Omdat we nog met wachtlijsten uit het verleden te maken hebben, zal er in de
meeste kernen nog één keer volgens het oude systeem worden geloot. Dege-
nen die bij deze laatste loting (opnieuw) buiten de boot vallen, krijgen hun com-
plete inschrijfgeld terug. 
Een pluspunt van het oude systeem was, dat we onze eigen inwoners als eer-
ste voor een kavel in aanmerking konden laten komen. Gerechtelijke uitspraken
hebben deze insteek echter onmogelijk gemaakt. Met andere woorden: het is
niet meer mogelijk om onze eigen inwoners een voorkeurspositie te geven.
Belangstellenden van buitenaf hebben voortaan dezelfde kansen als inwoners
van Reimerswaal.
Wat de uitgifte van gronden betreft is het zo, dat er in Hansweert en Rilland
momenteel nog bouwgrond te koop is. Verder zal er in Kruiningen in de tweede
helft van dit jaar in het plan ‘Zandweg’ opnieuw grond worden uitgegeven. In
Krabbendijke, in het plan ‘Rozeboom’, staat dat voor de eerste helft van 2009
op de rol. Ten aanzien van Waarde en Yerseke duurt het nog een jaar langer en
zal er pas vanaf 2010 weer bouwgrond worden aangeboden. In Oostdijk ten
slotte is er voor de komende jaren geen gemeentelijke gronduitgifte voorzien.
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Starterswoningen
Een ander onderdeel van ons woningbouwbeleid vormt de bouw van starters-
woningen. In Krabbendijke en Oostdijk is er inmiddels een complex starterswo-
ningen gerealiseerd, in Rilland is het in aanbouw en in Yerseke wordt er een
dezer dagen mee begonnen. Het is fijn te constateren dat het project ‘starters-
woningen’ een schot in de roos is geweest. Vanuit andere Zeeuwse gemeenten
wordt er in dit opzicht met een zekere jaloersheid naar Reimerswaal gekeken.

Veilingterrein
In de afgelopen maanden is er intensief overleg gevoerd met de Walcherse
Bouw Unie (WBU) inzake de invulling van het voormalige veilingterrein te Krab-
bendijke. We hebben ons daarbij niet van de wijs laten brengen door een al
jarenlang bestaand conflict tussen verschillende families. Hoewel sommigen
graag zouden zien dat we daarin partij kiezen, hebben we dat tot nu toe niet
gedaan en zijn we dat ook niet van plan. Nog dit voorjaar hoopt de WBU met de
sloop van de gebouwen te beginnen, waarna het nieuwbouwproject in de markt
wordt gezet.

Kruse Veer
Op het voormalige veerplein bij Kruiningen is het momenteel nog rustig. Op
korte termijn zal daar echter verandering in komen. Het is de bedoeling dat er
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over enkele weken met de aanleg van een koppeldijk wordt begonnen. Deze
nieuwe dijk is gesitueerd ter hoogte van de oude oprijbruggen en vormt een
verbinding tussen het oostelijke en westelijke dijktracé. Verder zijn de plannen
van Arcus er nog steeds op gericht om in de loop van 2009 met de bouw van de
woningen te beginnen. Hoewel er over smaak niet (of juist wèl) valt te twisten,
hebben de architecten er naar onze mening iets moois van gemaakt. Naar ons
recent werd meegedeeld, zal er op korte termijn weer een nieuwsbrief over het
Kruse Veer worden verspreid. 

Woning Expo 2008
Commotie was er eind februari over het besluit van het (voltallige) college van
B en W om niet deel te nemen aan de woonbeurs Woning Expo in Goes. Door
mevrouw M.J.E. van der Meijden van de VVD werden we tijdens de raadsver-
gadering van 26 februari ter verantwoording geroepen. Op de vraag waarom we
als college van deelname hadden afgezien, hebben we het volgende geant-
woord: ‘Bij ons besluit hebben verschillende factoren een rol gespeeld. Aller-
eerst het feit dat de woningbeurs voor een deel op zondag wordt gehouden.
Hoewel er binnen het college verschillend over de besteding van de zondag
wordt gedacht, zijn we van mening dat een aanzienlijk deel van onze inwoners
er nadrukkelijk aan hecht dat we ‘s zondags niet deelnemen aan dergelijke acti-
viteiten. Ook niet als medewerkers van de gemeente er persoonlijk geen
bezwaar tegen hebben om ‘s zondags te werken. Daarnaast bestaat er in vrij-
wel alle kernen van onze gemeente nog een wachtlijst met woningzoekenden.
Om nu op de woonbeurs gemeentelijke bouwgrond aan te bieden terwijl we
onze eigen inwoners nog niet kunnen helpen, achtten we onjuist. Verder heeft
iedere marktpartij de mogelijkheid zich op de woonbeurs te presenteren. Of zij
daar gebruik van maken, is hun eigen verantwoordelijkheid. Als laatste heeft
meegespeeld dat de kosten zo’n € 8.000,- bedragen, exclusief de kosten van
de ambtelijke uren. Deze laatste worden geschat op ruim € 7.000,-.’ Omdat dit
antwoord de VVD niet bevredigde, werd er vervolgens een motie ingediend,
waarin het college werd opgeroepen ‘om bij besluitvorming te voorkomen dat
de religieuze overtuiging en normen van een deel van de inwoners maatgevend
worden voor alle inwoners.’ Hoewel er binnen de raad in het algemeen niet
zoveel bezwaar tegen deelname aan de woonbeurs op zondag bestond, ging
deze motie de meeste fracties echter veel te ver. Alleen Leefbaar Reimerswaal
schaarde zich aan de zijde van de VVD.

Schorebrug
Veel aandacht was er in de afgelopen maanden ook voor het project Schore-
brug. Dit betreft het plan van de provincie om aan de oostkant van het Kanaal
door Zuid-Beveland, ter hoogte van de Vlaketunnel, een nieuw nat bedrijventer-
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rein aan te leggen. Nadat eerst de bewoners van de betreffende polder van de
plannen op de hoogte waren gesteld, werd aansluitend de gemeenteraad geïn-
formeerd. Uit de informatie van gedeputeerde drs. H. van Waveren bleek onder
meer, dat er in Midden-Zeeland een tekort aan natte bedrijventerreinen voor de
binnenvaart bestaat. Hoewel we als college de nodige twijfels over de haal-
baarheid van het geheel hebben (er is nog een tekort van 15 à 20 miljoen euro!)
en we ons realiseren dat een en ander ingrijpende gevolgen voor de bewoners
heeft, hebben we ermee ingestemd dat de plannen door de provincie verder
worden uitgewerkt. Wetend dat de provincie in de loop van dit jaar een instru-
ment in handen krijgt om dergelijke projecten ‘gewoon’ aan onze gemeente op
te leggen, leek het ons beter om met de initiatiefnemer aan tafel te zitten en
daarbij de Reimerswaalse belangen te behartigen dan elkaar voor de rechtbank
te ontmoeten. Daarnaast bieden de plannen wellicht ook mogelijkheden voor
de Reimerswaalse ondernemers. Maar het zij nogmaals gezegd: Als de plannen
doorgaan, dienen er goede regelingen voor de bewoners te worden getroffen.

Herontwikkeling Molenpolder
Een laatste punt dat we willen noemen, is de herontwikkeling van de Molenpol-
der in Yerseke. Enkele jaren geleden is reeds besloten om het zuidelijke deel
van deze polder te bestemmen voor bedrijvigheid en het noordelijke deel voor
woningbouw. Door een projectontwikkelaar is er inmiddels een fors aantal vier-
kante meters grond aangekocht. Daarnaast wordt er nog met een aantal par-
tijen onderhandeld. Uiteindelijk is het de bedoeling dat er ruimte ontstaat voor
de bouw van enkele honderden woningen. Gelet op het feit dat de uitbreidings-
mogelijkheden voor Yerseke beperkt zijn, staan we in principe positief tegen-
over de plannen. Zoals het er nu naar uitziet, zullen de plannen in de loop van
dit jaar aan de bevolking worden gepresenteerd. Overigens blijft het ook in dit
dossier belangrijk om zorgvuldig met de belangen van de bewoners om te
gaan.

Krabbendijke J.P. Sinke
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90 jaar PKV Yerseke
“Voor recht en vrijheid”
Een zeer bijzondere ervaring om mee te mogen maken dat een kiesvereniging
van de SGP haar 90-jarig jubileum mag vieren. De voorzitter van de kiesvereni-
ging laat dat dan ook duidelijk merken in zijn openingswoord, dat hij uitspreekt
naar aanleiding van Jesaja 21, waarin staat dat de lankmoedigheid en de ver-
draagzaamheid van de Heere zeer groot is. In het 11e vers van Jesaja 21 staat
dat het in Duma (ook Edom genoemd) economisch goed gesteld is, maar de
oordelen zijn zeer dichtbij. Het is er koud en liefdeloos. Is het in ons land anders
gesteld? 
Wat het allerbelangrijkste in ons leven moet zijn wordt ook duidelijk naar voren
gebracht. De Allerhoogste geve genadig opwas wanneer er iets van dat nieuwe
leven gekend mag worden.
Ook wat de politiek betreft komt de SGP steeds meer alleen te staan. Niet
alleen in de Tweede Kamer, maar ook in de gemeenteraad. We hoeven alleen
maar het punt zondagsheiliging te noemen, wat onlangs in de raad ter sprake
kwam. Dan is de weerstand al goed voelbaar. Het is dan ook een groot voor-
recht dat we goed vertegenwoordigd mogen zijn in de gemeenteraad en op z’n
tijd een Bijbelse boodschap mee mogen geven. De voorzitter sluit af met de
wens dat de Heere ook in de gemeenteraad aan Zijn eer mag komen.

Tijdens de eerste helft van deze avond werd de jaarvergadering gehouden. De
gebruikelijke zaken zoals het presenteren van jaarverslagen en het houden van
verkiezingen voor bestuursleden komen aan de orde. Een volgend agendapunt
wat al heel wat tongen heeft los gemaakt is het toelaten van vrouwen tot leden
van de PKV’s. Vorig jaar is dit punt op de ledenvergadering al aan de orde
geweest, maar op deze avond moet er nog over gestemd worden omdat het
een wijziging in de statuten wordt. Dit punt is bij sommige leden toch een
gevoelig onderwerp, omdat dit in botsing kan komen met je geweten. Gelukkig
is dhr. Kolijn deze avond in ons midden en geeft een duidelijke uitleg hoe we
hier mee om moeten gaan. Aan hem is te merken dat ook hij het niet makkelijk
vindt, maar hij benadrukt dat we ondanks dit onderwerp de SGP trouw moeten
blijven. Het is niet iets wat is opgezocht. Het is opgelegd door de overheid.
De vergadering gaf het bestuur toestemming om door middel van een acclama-
tie de statutenwijziging door te voeren.

Ondertussen waren we aan koffie (of thee) toe. Het was duidelijk dat er wat te
vieren viel: er was een heerlijk gebakje met een mooi SGP-logo er op. Het was
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eigenlijk te mooi om op te eten,
maar de verleiding was anderzijds
toch te groot om het te laten
staan. Ondanks dat niet alle leden
er waren, (er zijn ca. 380 leden op
papier!!), was de sfeer goed. Vanaf
deze plaats nodigen we de thuis-
blijvende leden van harte uit voor
de volgende PKV-vergadering!

Dhr. Kolijn heeft ook vanavond
weer voldoende energie om voor
ons een gedeelte van de avond te
vullen. Na de pauze begint hij vol vuur aan zijn inleiding. In zijn speech geeft hij
aandacht aan het ontstaan van de kiesvereniging(en). Vanaf 1918 en iets eerder
zijn er verschillende kiesverenigingen ontstaan. Ds. Kersten, in deze periode
woonachtig in Yerseke, speelde daarin een belangrijke rol. In het jaar 1918 von-
den ook de Provinciale verkiezingen plaats. Hier wist de SGP al direct twee
zetels in de wacht te slepen. Dit in tegenstelling tot de daarop volgende
Tweede Kamerverkiezingen. De SGP kon toen geen enkele zetel bemachtigen.
In 1926 pakten de verkiezingen anders uit en mochten de eerste SGP’ers hun
plaats innemen in de Tweede Kamer met o.a. Ds. Kersten als Kamerlid. 

De weerstand die de SGP-vertegenwoordigers nu meemaken, is niet veel
anders dan tijdens het ontstaan van de partij. Ook toen al, wel wat minder
openbaar dan nu, werd hen verweten ouderwets en niet meer van deze tijd te
zijn. In deze tijd wijst men steeds meer op een scheiding van kerk en staat (of
scheiding van godsdienst en politiek), zodra men nog maar iets citeert vanuit
Gods Woord. De SGP heeft altijd geprobeerd om duidelijk te maken God te wil-
len dienen naar Zijn wil en Wet. Een voorbeeld hoe men ook in de christelijke
partijen de voorkeur geeft voor de scheiding van kerk en staat: een SP-er wees
minister Donner op zijn plicht van zijn christelijke barmhartigheid. Zijn weer-
woord daarop was dat Kamerleden als persoon niet in de hemel komen, maar
alleen particuliere personen.  
Herhaaldelijk worden er pogingen gedaan om de vrijheid van godsdienst,
onderwijs, etc. aan banden te leggen. Hoe lang kunnen onze mensen nog vrij
hun meningen uiten in de regering?
Groen van Prinsterer heeft in zijn tijd al geconstateerd dat Nederland niet wil
buigen en heeft gevreesd voor erger, wat we nu volop beleven. Balkenende IV
zal, zo het er nu naar uit ziet, niet bereiken wat ze aan het begin van hun rege-
ringsperiode aan christelijke normen en waarden hoopten uit te voeren. De
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meerderheid van de politiek anno 2008, wil alles wat met christelijk te maken
heeft uit de regering krijgen. 
Premier Balkenende en meerdere personen in de regering zien de verruwing
toenemen onder de bevolking. Men wil respect terug brengen in de samenle-
ving. Iets heel belangrijks slaat men dan toch over? Want hoe kunnen we onze
naasten lief hebben zonder dat er Godsvreze gevonden wordt? In o.a. het 2e
berijmde vers van Psalm 33 staat dat alles Hem moet eren en dat was het doel
van de SGP in 1918, maar ook nu nog. De overheid is in de eerste plaats Gods
dienares.  Dat er in ieder land een regering nodig is, beseft iedereen. Maar dat
was niet nodig geweest wanneer de mens niet gevallen zou zijn in het Paradijs.
Gelukkig heeft de Heere de regering ingesteld als overheid van de mensen.
Maar wat kan het verkeerd uitpakken. Alleen al in ons land zie je dat het afwij-
ken van de christelijke waarden en normen, afschuwelijke gevolgen heeft. Kijk
alleen maar de euthanasie, abortus en homowetgeving. Terwijl de overheid er in
de eerste plaats moet zijn voor de openbare orde (stilheid en gerustheid). In de
tweede plaats heeft de overheid als taak om ervoor te zorgen dat Gods Konink-
rijk zijn voortgang zal hebben. In de derde plaats moet de overheid de eerbaar-
heid en zedelijkheid (tweede tafel van de wet) bevorderen. Dat is hetgene waar
ook de SGP voor staat. Zónder scheiding van kerk en staat.

Een volgend punt wat dhr. Kolijn onder onze aandacht brengt is de democratie.
Hoe moeten we handelen in een democratie? De SGP is geen voorstander van
een democratie, omdat de denkwijze wordt gelegd bij mensen en niet helemaal
naar Gods Woord. We moeten in ieder geval niet een mens als maatstaf nemen.
Het is beter als bestuurder om eigen standpunten uit te leggen en daarin ook
goed onderlegd te zijn. 

Dat de SGP regelmatig onder vuur ligt is niemand die de krant leest vreemd. Dit
vanwege de praktische en hoofdzakelijk de getuigende politiek. Vanuit de
beginselen van de SGP gaat het
niet om een veelvoud van stem-
men maar veelmeer om Gods
Woord te laten regeren en te laten
spreken, ook in de Tweede
Kamer. Men kan niet regeren zo
men graag zelf wil. We moeten
altijd bedenken dat we Gods die-
naars zijn, zoals het in Rom. 13
verwoord staat. Bepaald geen
gemakkelijke opdracht en in de
achterban zal ook niet helemaal
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beseft worden wat onze vertegen-
woordigers mee maken.
In de politiek behoren we goed
onze woorden te wegen, want de
Heere zegt: “Gij zult Mijn getuige
zijn” en “zij hebben Mij veracht en
men zal u verachten”. Een leven
als schapen tussen de wolven.

Onze mensen moeten praktisch
en getuigend bezig zijn. Dan geldt
niet òf òf maar én én. Niet den-
kend dat het toch al een verloren
zaak is, maar handelen om Gods Woord te laten spreken. Dit alles geldt niet
alleen voor de mensen in de politiek maar ook voor de mensen in de maat-
schappij om Gods Woord tot meerdere erkenning te brengen. 
Helaas zien we de problemen toenemen maar we moeten de kwestie zelf niet
erger maken dan het is. We mogen nog overal getuigen waar we zijn of komen.
Het is zeker  niet makkelijk voor onze SGP-mannen, want ieder woord wordt
gewogen en alles moet zorgvuldig worden geformuleerd.
Een ambtseed wordt op drie plaatsen gebruikt zowel op gemeentelijk, provinci-
aal, en landelijk niveau. Daar behoort men zich strikt aan te houden. Een chris-
ten in de gemeenteraad zal bijvoorbeeld ook moeten toezien dat de procedures
eerlijk verlopen. 
Wanneer we als partij of persoon in de Raad, Staat of Kamer merken dat om
één of andere zaak Gods Woord en Wet niet in acht wordt genomen, bijv. een
geval van zondagsontheiliging, dan zal er getuigd moeten worden. Dit zal
levend en bewogen nodig zijn, want dan is er de  grootste kans dat er gehoor
aan gegeven wordt. Moeilijk en alleen mogelijk als we in afhankelijkheid hande-
len en  smeken om de wijsheid van Salomo.
Dhr. Kolijn sluit af met de woorden: “Vreest God en dient Zijn geboden”.

Tijdens de rondvraag maken nog enkele leden gebruik van de kennis en erva-
ring van dhr. Kolijn. Er is o.a. een vraag over het iedere keer weer terugko-
mende artikel 147 in de Tweede Kamer. Een ander lid vraagt zich af of de SGP
bevoegd is tot het leveren van een SGP-burgemeester. Als antwoord krijgt hij
dat de personen die daartoe solliciteren dat op eigen initiatief doen.

De voorzitter bedankt dhr. Kolijn voor zijn gedegen inleiding en zijn beantwoor-
ding van  de gestelde vragen. Ongetwijfeld krijgt hij als dank een oestermandje
met streekprodukten en een envelop met inhoud. 
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Voordat de voorzitter de kans krijgt om de avond te besluiten grijpt de tweede
voorzitter nog even de gelegenheid aan om nog iets uit de historie van de PKV
bekend te maken. 
Iets dat deze avond nog niet naar voren was gebracht en betrekking had op de
eerste voorzitter, dhr. A. van Stee. Al meer dan 40 jaar maakt hij deel uit van het
bestuur, waarvan 18 jaar als voorzitter en 22 jaar als raadslid. De tweede voor-
zitter hoopt van harte dat dhr. Van Stee nog tot in lengte van jaren zijn werk in
de politiek en de PKV mag doen. Het is altijd aan hem te merken geweest dat hij
het werk met liefde heeft gedaan. Zelf stemt hij daar mee in, ook al was het
soms moeilijk, met name in de raad waar er momenten waren, dat er moest
worden opgekomen voor Gods wil en wet. Ook dan mocht hij dat doen met
liefde in zijn hart. Een blijk van waardering wordt ook aan hem overhandigd. Na
deze korte plechtigheid was dhr. Kolijn bereid met ons te eindigen.
Bij het vertrekken hoorden we in de wandelgangen nog één en ander over de
geschiedenis van de vereniging en wie de vorige bestuursleden waren. Veel
veranderd, maar we mogen dankbaar zijn dat we na 90 jaar nog steeds een
PKV in Yerseke hebben.

Roel Christiaanse
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“Hij wilde me overhalen om toch vooral beschikbaar te zijn voor het raadslid-
maatschap”.

Vraaggesprek met dhr. J. Luteijn
SGP-wethouder van de gemeente Werkendam

Meneer Luteijn, u bent een geboren en getogen Reimerswaler, hoe bent u toch
in Brabant terecht gekomen?
Tot 1988 hebben we in Krabbendijke gewoond en was ik o.a. verkoopadviseur
bij Uniekaas. In 1988 maakte ik promotie en werd verkoopleider bij Klijn bv in
Hardinxveld-Giessendam. Veel lezers zullen zich de noten en zuidvruchten van
Klijnoot nog wel herinneren. Omdat heel Nederland onder mijn verantwoording
viel, was er afgesproken dat we zouden verhuizen richting de zaak. Dat werd na
enig zoeken dus Werkendam. 

Had u ook al politieke interesses in uw Reimerswaalse tijd? Kunt u misschien
wat herinneringen ophalen?
Al voor mijn achttiende jaar wilde ik met mijn vader mee naar de Partijdag in
Utrecht. De toenmalige secretaris dhr. W. van ‘t Leven vond dat helemaal geen
punt en zo kreeg ik mijn toegangskaart. Ik was geïnteresseerd in de politiek in
Reimerswaal en Zeeland en knipte al jaren belangrijke knipsels uit de PZC.
‘k Ben in het bestuur van de P(laatselijke) K(ies) V(ereniging) en ook van de
G(emeentelijke) K(ies) V(ereniging) gekomen. Ik herinner me nog heel goed (mijn
vrouw trouwens ook) dat ik na een raadsvergadering in Kruiningen eens heel
lang heb nagepraat met raadslid dhr. W. Koster. Hij wilde me overhalen toch
vooral beschikbaar te zijn voor het raadslidmaatschap. Zover is het niet geko-
men want onze verhuizing naar Werkendam kwam er aan.

Bent u daarna altijd politiek betrokken gebleven? Hoe is uw politieke loopbaan
verlopen?
In Werkendam belden we na een paar maanden de plaatselijke secretaris om
lid van de PKV te worden. Al spoedig werd ik in het bestuur gekozen en organi-
seerden we voor het eerst jongerenbijeenkomsten. Een mooie tijd! 
Bij de verkiezingen van 1994 was maar één van de drie raadsleden voor de kan-
didatenlijst beschikbaar. Het bestuur stelde mij kandidaat op nummer 2 en zo
kwamen we met de tegenwoordige christelijke gereformeerde predikant ds. A.
A. Egas en de huidige SGP-burgemeester Van Belzen in de gemeenteraad.
Helaas verliepen de collegeonderhandelingen niet positief voor ons en leverde
de SGP geen wethouder. Die eerste bestuursperiode hebben wij bijzonder veel
geleerd van mr. Egas die een spraakmaker in de raad was. Zijn kennis van
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zaken, maar ook de wijze waarop hij in debat ging was bijzonder sterk. En daar
profiteerden wij weer van!
In 1997 is Werkendam heringedeeld en kwamen de kernen Dussen en Hank
erbij. Daardoor ontstond een grotere raad met 21 zetels en gelukkig kwamen
we als SGP toch weer op drie zetels uit. Op een wonderlijke wijze kwamen we
als SGP in een breed college met CDA, PvdA en een lokale partij uit
Dussen/Hank. Halverwege 1999 werd dhr. Van Belzen benoemd tot burge-
meester van de Zuid-Hollandse gemeente Graafstroom en werd ik nogal onver-
wacht wethouder. Mijn eerste portefeuilles waren Financiën, Zorg en Sociale
zaken en tevens was ik loco-burgemeester.
In 2002 is na de verkiezingen de coalitie voortgezet en werd ik ook verantwoor-
delijk voor Milieu en Afval. Vanaf 2006 is dat gewijzigd in Ruimtelijke Ordening,
Volkshuisvesting en Milieu.

U bent lid geweest van de Provinciale Staten van Noord-Brabant namens de
CU-SGP, kon u daar uw SGP-boodschap kwijt? Stond u alleen of was er nog
sprake van herkenning bij andere partijen?
In 2003 werd een dringend beroep op mij gedaan om als lijsttrekker op te tre-
den voor ChristenUnie-SGP in de Provinciale Staten van Noord-Brabant. Sinds
de jaren tachtig is er steeds één statenlid geweest, wisselend van SGP, GPV en
RPF. Slechts door samen te werken, inmiddels dus met de ChristenUnie, is het
mogelijk geweest om in de Brabantse Staten vertegenwoordigd te zijn. 
Als één van de 79 Statenleden was het hard werken. Als fractievoorzitter heb je
nog extra taken en bovendien moet je altijd het woord voeren omdat je alleen
bent. Als je dan bovendien ook nog resultaten wilt behalen is het een behoor-
lijke belasting. Toch heb ik met veel vreugde dit werk gedaan. 
Zoals gezegd is de samenwerking uit de nood geboren om toch het Bijbelse
geluid in het provinciehuis van Den Bosch te laten klinken. Wisselend leveren
de partijen de lijsttrekker en vanaf 2003 is er een gezamenlijk verkiezingspro-
gramma. Ik moet eerlijk zeggen dat de samenwerking met de collega’s van de
ChristenUnie tot op heden altijd positief is verlopen. 
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Op enkele terreinen staat de ChristenUnie-SGP fractie alleen. Als het gaat om
activiteiten op zondag, topsport, dans, muziek en sommige cultuuruitingen is er
geen aansluiting met andere fracties. Het CDA in Noord-Brabant is pluriform en
al jaren de sterkste partij in het centrum van de macht en zij hebben geen
behoefte aan ethische debatten. Dat wil niet zeggen dat men geen respect
toont voor onze inbreng of dat men geen rekening wenst te houden met chris-
telijke opvattingen. Zo is er bijvoorbeeld in onze provincie nog een moment van
stilte voordat de statenvergadering begint. Ook krijgen we regelmatig steun van
Statenleden die onze principiële bijdrage waardeerden en het er persoonlijk ook
wel mee eens waren. Maar daar bleef het dan bij!

Werkendam: kunt u ons iets vertellen over de zetelverdeling, samenstelling van
het college e.d.? Ervaart u een groot verschil tussen het functioneren in de raad
van Werkendam en de Provinciale Staten als het de SGP-boodschap betreft?
De gemeenteraad van Werkendam kent 21 raadsleden. De gemeente heeft 5
kernen en in totaal bijna 26.500 inwoners. Werkendam is de grootste kern met
bijna 11.000 inwoners. Het CDA heeft 7 zetels, de SDC (lokale fractie) 6, de
PvdA 4, de SGP 3 en de ChristenUnie heeft 1 zetel. In Werkendam zijn vier wet-
houders actief: CDA twee, waarvan één voor 50%, PvdA en SGP.
Ik ervaar geen echte verschillen in het functioneren van SGP’ers in de gemeen-
teraad en in Provinciale Staten. Gelukkig is er in Werkendam sinds de laatste
verkiezingen weer een christelijke meerderheid wat soms een bemoedigend
resultaat oplevert. Recent nog heeft de bibliotheek van de plaatselijke kerken
een eenmalige subsidie ontvangen met 11 tegen 10 stemmen.
Anderzijds moeten we beseffen dat we als SGP een minderheid zijn geworden
in ons land. En dat voelen we met grote regelmaat. Dat betekent ook dat we
zaken niet kunnen weren met politieke meerderheden en dat we soms andere
argumenten (sociale of financiële) moeten gebruiken. Ook moeten we vaker
accepteren dat we participeren in een politieke omgeving waar de Bijbelse
norm geen uitgangspunt is. De spanning van een christen-politicus in een
geseculariseerde omgeving herkennen alle SGP’-ers die hun bijdrage leveren
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aan het publieke debat. Dat wil niet zeggen dat we geen taak meer hebben in
het openbare bestuur. Ook corrigeren en waarschuwen kan waardevol zijn. 

U bent bezorgd over de betrokkenheid bij de partij en dan met name de betrok-
kenheid van de jeugd. Heeft u een advies om ze vast te houden? 
Ten aanzien van onze jongeren is duidelijk dat zij niet meer vanzelfsprekend
hetzelfde doen als de ouders. De SGP zal veel meer dan vroeger actief moeten
zijn om ze aan onze partij te binden. Een actieve jongerengroep die van de kies-
verenigingen steun krijgt is in elke gemeente nodig. Laten ze samen met de
raadsleden en de bestuurders regelmatig activiteiten organiseren waar de SGP
wordt gepresenteerd. Debatten op scholen, inloopavonden met raadsleden, in
gesprek met kerkelijke jeugdverenigingen, excursies naar Middelburg, Den
Haag of Brussel, jaarlijks een jongerenpanel die in debat gaat met de raads-
fractie, werkbezoeken van de fractie/wethouder waar jeugdbeleid centraal
staat, jongeren een actieve rol in de verkiezingscampagne geven, jongeren op
de kandidatenlijsten plaatsen, het zijn mogelijkheden om zoveel mogelijk ons
best te doen de jongelui voor onze partij te behouden.

Mijn zorg is dat we als reformatorische achterban teveel overlaten aan enkele
politieke afgevaardigden van onze partij. Uit ervaring weet ik dat actief betrok-
ken zijn bij maatschappelijke vragen en de inspraakmogelijkheden gebruiken
wel degelijk zin heeft. Als voetbalverenigingen de gemeenteraad kunnen berei-
ken, dan kunnen christelijke instellingen én de kerken dat ook! 

Dat vraagt iets van alle SGP-leden. De oproep in de Bijbel om een zoutend zout
te zijn is toch niet exclusief voor SGP-bestuurders bedoeld? Samen mogen we
de hand nog aan de ploeg slaan, zullen we dat dan nalaten? Zorg kan er zijn als
er nauwelijks voldoende kandidaten beschikbaar zijn voor de verkiezingen of
dat zoveel kandidaten toch weigeren een raadszetel of een commissiezetel in te
nemen als ze ervoor gevraagd worden. Ook het besturen van de kiesverenigin-
gen is op verschillende plaatsen geen eenvoudige zaak omdat veel leden het te
druk hebben met andere zaken.

Misschien nog een slotopmerking? 
Beste lezers van “Een Vaste Koers”,
Ik besef goed dat niet onze hele achterban politieke interesse heeft en dat niet
alle kiezers een actieve rol als raadslid kunnen uitoefenen. Maar het doorzien
van de tijdgeest én het Bijbelse besef dat we allen rentmeesters zijn, zou in
onze achterban een impuls moeten zijn tot een meer actieve houding. Ieder op
zijn of haar plaats, zolang het nog kan. Laten we zuinig zijn op de mogelijkhe-
den om een bijdrage te leveren aan het besturen van onze gemeenten. Mijn
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persoonlijke ervaring is dat het ook vreugde met zich mee kan brengen én dat
ook dat werk onder de zegen van de Heere God plaats mag vinden!

Een hartelijke groet uit Werkendam,
J.J. Luteijn 
A.M. Bliek
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Burgemeester Huisman:
voorzitter KNRM Hansweert
De Koninklijke Nederlandse Redding Maatschappij (KNRM) opent dit jaar een
reddingsstation in Hansweert. Van de Reimerswaalse commissie KNRM is onze
eerste burger, de heer A.J. Huisman, tot voorzitter aangesteld. Met hem had-
den we een vraaggesprek over het reddingwezen in het oostelijk deel van de
Westerschelde en ook gingen we op een zeer actuele zaak in, nl. het verbod om
op mosselzaad te vissen in de Waddenzee. Maar eerst de zaak rond de komst
van een reddingsboot in Hansweert.

Burgemeester, u bent voorzitter van de commissie?
Er is een KNRM, dat is een landelijke organisatie. Die heeft op alle plaatsen
waar een reddingsstation is gevestigd, een plaatselijke commissie in het leven
geroepen. Hansweert was nog een witte vlek op de kaart. Het watergebied tus-
sen pakweg Terneuzen en Antwerpen zal het gebied worden voor onze toe-
komstige reddingsboot. Ik ben inderdaad voorzitter van de commissie
Hansweert.

Hoe bent u tot voorzitter aangesteld?
Daar ben ik voor gevraagd. ‘t Is gebruikelijk dat, als er een nieuw station komt,
de burgemeester voorzitter is van de plaatselijke commissie. In een paar plaat-
sen is dat niet zo, maar dat zijn uitzonderingen. Scheveningen bijvoorbeeld.
Daar zou de burgemeester van Den Haag voorzitter moeten zijn, maar dat is
niet het geval.

Wordt er veel vergaderd?
De formele vergadering moeten nog beginnen. Eerst moest het bestuur worden
gevormd en dat is nu compleet. De bestuursleden moeten nog officieel
benoemd worden door de KNRM. Daarna kun je gaan vergaderen.

Wat zullen t.z.t. de werkzaamheden zijn?
Het runnen van het station Hansweert. Zorgen dat de boot, die daar gestatio-
neerd gaat worden, in de vaart blijft. Verder moet er voor gezorgd worden dat er
bemanningsleden aanwezig zijn; die mensen moeten gekeurd worden en ook
dient er training voor de bemanningsleden te komen. Verder moeten met het
hoofdkantoor in IJmuiden contacten onderhouden worden.

Krijgt de toekomstige bemanning een fulltime functie?
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Nee hoor. Het is vergelijkbaar met de vrijwillige brandweer. Dat zijn vrijwilligers,
die normaal overdag een functie hebben, maar in geval van calamiteiten in zo
kort mogelijke tijd bij de boot moeten zijn.

Is er al een boot?
Nee, dat moet nog opgestart worden. De boot, die hier komt, is de ouwe red-
dingsboot van Scheveningen. Die boot wordt nu nog gebruikt in Scheveningen.
Daar komt een nieuwe boot. Het schip dat daar nu nog ligt is de ‘Jan van Enge-
lenburg’. Dat schip krijgt een nieuw verfje en het wordt gerenoveerd. Daarna
komt het hier naar toe. Er wordt maximaal geïnvesteerd in de bedrijfszekerheid
van de boot. Men kan zich niet permitteren dat een reddingsboot niet uit kan
varen.

Wie vormen straks het boordpersoneel?
We gaan uit van rond de twintig vrijwilligers, met daarbij één schipper en een
aantal plaatsvervangende onderschippers. Als er vier à vijf mensen aanwezig
zijn, ingeval van nood, gaat de boot varen. Degenen die het dichtst bij het sta-
tion wonen, kunnen normaliter het meest meevaren. Dat kan soms enige frictie
veroorzaken. Echter: als de pieper overgaat, dient men zo snel mogelijk zich
naar de boot te begeven. Als de schipper er is en er zijn nog vier à vijf opstap-
pers aanwezig, wordt er uitgevaren.

Wilt u iets zeggen over de opleiding?
De mensen krijgen allemaal dezelfde opleiding. Ze moeten met de boot kunnen
varen, de motor kunnen bedienen. Ze moeten kunnen navigeren. Ze krijgen een
EHBO-opleiding. Deze zaken moet iedereen beheersen. Eén vaste avond in de
week wordt de oefenavond. Dan wordt er gevaren met de boot. Er worden pro-
cedures geoefend: hoe vaar je uit bij mindere weersgesteldheden? - hoe kun je
bij een aardedonkere lucht navigeren? - hoe haal je een drenkeling uit het
water? - hoe kun je je goed oriënteren in bepaalde situaties? We streven ernaar
dat alles aan het eind van dit jaar bedrijfsklaar, inzetbaar, is. Tot dan toe is het
voor ons nog een tijd om personeel te werven, voor die mensen oefenstages
doen. Ze gaan bijvoorbeeld naar Schotland, waar een speciale baan voor dit
soort reddingen is gecreëerd. Ik heb gehoord dat er tijdelijk eerst een kleine
(oefen)boot komt, totdat de ‘Jan van Engelenburg’ operationeel is.

Alarmering
De leden van de reddingsgroep worden gealarmeerd door de kustwacht. De
kustwacht op haar beurt wordt op de hoogte gebracht van calamiteiten door
alarmering vanaf het schip, dat iets overkomen is. Dat werkt, zeg maar, zoals je
vroeger ‘Scheveningen Radio’ had. In geval van twijfel zal de reddingsboot
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altijd uitvaren. We nemen het zekere voor het onzekere. De boot komt te liggen
aan de buitenhaven van Hansweert bij de Westerschelde, aan dezelfde aanleg-
steiger als de politieboot. De reddingsboot komt vooraan te liggen. In Breskens
is al een station. Maar om zo effectief mogelijk te kunnen werken, varen ingeval
van calamiteiten ergens in het grensgebied zowel onze boot als het schip van
Breskens uit.
Er is nu nog één blanco vlek op de kaart van de zee- en binnenwateren. Dat
betreft de Oosterschelde om en nabij de Oesterdam tot wel aan Yerseke toe.
Men overweegt bij de KNRM om in de toekomst ook daar ergens een post op
te gaan zetten.

Financiering
Alles wordt gefinancierd aan de hand van giften, legaten, nalatenschappen,
enz. Er worden geen subsidies verleend. De gemeente Reimerswaal zorgt voor
de pakken van de bemanning. Rijkswaterstaat zal voor de ligplaats zorgen en
voor onderdak in het sluisgebouw.

De Yersekse mosselhandel. Een actuele zaak. Gisteravond (4 maart 2008) is er
een extra gemeenteraadsvergadering ingelast over deze materie. Hebt u nog
positieve verwachtingen t.a.v. de mosselhandel?
Ik ben wel hoopvol. Ik zie niet één-twee-drie een oplossing. Maar ik ben van
mening dat men in het verleden z’n beurt voorbij heeft laten gaan, toen op
Europees niveau de habitat-richtlijnen zijn vastgesteld. Ook voor de Wadden-
zee. Toen hebben wij als Nederland zwaar ingezet en helaas geen escape-
mogelijkheden (ontsnappingsclausules) aangenomen. Als je bijvoorbeeld de
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Denen hebt, die hebben een uitzondering bedongen voor hun eidereenden. Dat
is toen geaccepteerd. Als Nederland toen had aangedrongen op een uitzonde-
ring voor het vissen van mosselzaad in de Waddenzee, dan was er niets aan de
hand geweest. Maar als je dat nu nog probeert aan te kaarten, zal ook de
natuur- en milieulobby zich maximaal gaan roeren. Wat speelt er nu? De minis-
ter heeft onterecht vergunning verleend aan de mosselvisserij in 2006, omdat
ze er niet van overtuigd kon zijn dat er geen schade kwam. Dat is de reden
geweest. Je kunt schade nooit voor 100% helemaal uitsluiten. De Habitat-richt-
lijnen zeggen dat je wel 100% zekerheid moet hebben dat er geen schade ont-
staat bij de bevissing. Daar zit het grote probleem. Ik denk niet dat de minister
zomaar een aanvaardbare oplossing zal vinden. Tegelijkertijd denk ik ook dat
het niet zo kan zijn dat na de kokkels ook de mosselsector ‘de vernieling in
gaat’. Dat wordt politiek niet geaccepteerd. En de sector zelf zal dat ook nooit
accepteren. 

Verwacht u mogelijke acties?
Eerst verwacht ik juridische acties en politieke acties. Men zal proberen de
krachten zoveel mogelijk te bundelen. Daar zal het voorlopig bij blijven. Ik heb
vanmorgen (5 maart 2008) een brief ondertekend die is uitgegaan namens de
Zeeuwse Staten, namens de gemeente Reimerswaal, de gemeente Noord-
Beveland, Schouwen-Duiveland en Tholen en namens een aantal belangenor-
ganisaties als de Kamer van Koophandel, de ondernemingsvereniging
Reimerswaal. Die brief is gegaan naar de minister, de vaste kamercommissie,
de voorzitter van de Tweede Kamer en naar het Europese Parlement. 

Visie
Af en toe wordt de mosselsector bijna afgeschilderd als een soort ‘natuurbar-
baren’, terwijl ik weet dat, als er één sector is die met alle respect voor de
natuur zijn werk doet, dat de mosselsector is. Er is zoveel onbegrip. Je kunt nou
eenmaal geen mossel van de zeebodem halen zonder dat je over die bodem
gaat. Er zal altijd iets in beweging komen. De vraag is hoeveel schade dit ople-
vert. Ik denk zelf, dat is mijn persoonlijk visie, dat dit geen schade hoeft op te
leveren. Het is nooit een definitieve schade. Dat zand woelt ietsje op, maar zakt
weer terug naar de zeebodem. Bovendien: je praat over een sector waar heel
veel mensen in werkzaam zijn, waar heel veel gezinnen van moeten leven, waar
economieën op draaien. Daar mag je best goed acht op slaan! In een man als
belangenbehartiger Jos van Damme, heeft de sector een bekwaam persoon. Ik
heb tegen de mensen gezegd: heb je mij nodig, dan ben ik er voor jullie!

M.J. van den Berge
C. van den Bovenkamp
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Handel in beplanting

Garden & flowersGarden & flowers

www.walhoutbestratingen.nl

Zuidweg 23, 4413 NL  Krabbendijke
tel. 0113 - 50 34 27 / 06 - 53 68 76 86 / 06 - 52 02 12 48

e-mail: walhoutbestratingen@filternet.nl

Wij zijn er voor u om uw
complete tuin aan te leggen

en te onderhouden, o.a.:
bestrating, beplanting e.d.

- Bestrating

- Schuttingen

- Blokhutten

- Assortiment
Ecostyle

- Terraspotten

- Tuinlampen

- Waterpartijen

BESTRATINGSBEDRIJF WALHOUT
HHAANNDDEELL IINN SSIIEERRBBEESSTTRRAATTIINNGG

BESTRATINGSBEDRIJF WALHOUT

w w w . b o u w r a a d h u i s . n l

Markt 2  4416 AH Kruiningen
Postbus 4  4416 ZG Kruiningen

T (0113) 57 17 58 
F (0113) 57 38 94

E info@bouwraadhuis.nl

Ontwerp

Voorbereiding

Uitvoering

Gebruik

Planontwikkeling, architectuur, budgetbepaling

Bestek en tekeningen, bouwconstructies, aannemerselectie

Bouwcoördinatie, toezicht, budgetbewaking, oplevering

Brandveiligheid, wet milieubeheer

Bouwraadhuis, voor woning, utiliteits- of bedrijfsbouw,
thuis in alle bouwfases!
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TTeevveennss uuww aaddrreess vvoooorr::

• Ski- en dakkoffers (ook verhuur)
• Fietsendragers
• Aluminium oprijplaten van 200 tot

26.000 kg draagvermogen
• Onderdelen van aanhangwagens
• Verhuur van (bagage)aanhangwagens
• Accessoires
• Onderhoud en reparatie van

aanhangwagens

Kijk ook op www.aanhangwagenskoster.nl

Hét adres voor alle vervoersmogelijkheden
achter en op uw auto!

Zuidweg 37
4413 NL  Krabbendijke

DDeeaalleerr vvaann EEdduuaarrdd,, WWeeyymmaarr
eenn DDaaxxaarraa aaaannhhaannggwwaaggeennss

Ook leveren wij alle
SSaarriiss eenn HHaappeerrtt modellen

Opel. Fresh thinking - better cars

w i j  w i l l e n  b l i j e  k l a n t e n

AutoTeam: de Opel-dealer in uw regio... kijk ook eens op www.autoteam.nl

AutoTeam Krabbendijke b.v.
Westweg 5, 4413 EE Krabbendijke
Tel. (0113) 50 20 10

AutoTeam heeft ook vestigingen in: Bergen op Zoom, Goes, Roosendaal, Steenbergen en Vlissingen

Agila
Corsa
Astra
Meriva
Astra Coupé
Zafira
Vectra
Signum
Speedster
Frontera

•
•
•
•
•
•
•
•
•
•

SIGNUM 148x105 krabbendijke  23-10-2003  13:36  Pagina 1
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LOODGIETERS-,
VERWARMINGSINSTALLATIEBEDRIJF

HOEKMAN
RILLAND-BATH

VALCKENISSEWEG 34  4411 BR RILLAND-BATH 
T  0113-551384 T  0113-551228

VAKWERK IN
INSTALLA-

TIETECHNIEK
Voor loodgieterswerk,
centrale verwarming,
service en onderhoud
bent u bij ons aan het
juiste adres.

BADKAMERS
VOOR IEDER

BUDGET
Prachtige collectie
• badmeubelen
• accessoires
• vloertegels
• wandtegels

www.hoekman-tussendescheldes.nl info@hoekman-tussendescheldes.nl 

meer dan 45 jaar

schildersbedrijf

saman v.o.f.

Valckenisseweg 41-43
4411 BP Rilland-Bath
Tel. (0113) 55 13 39
Fax (0113) 55 16 29

Voor al uw
schilderwerk

naar…

Van de Vreede Bedrijfskleding
Bezoekadres:
Oude Rijksweg 19L-19M
4413 NK Krabbendijke
Postadres:
Postbus 15, 4413 ZG  Krabbendijke
T (0113) 50 24 73 - F (0113) 50 12 96
GSM 06 - 53 83 97 82

Op onze nieuwe locatie, in een nieuw bedrijfspand, met een geheel nieuwe presentatie
bieden wij voor zowel bedrijf als particulier een uitgebreide collectie werkkleding,
vrijetijdskleding, veiligheidsschoenen en persoonlijke beschermingsmiddelen aan.

Wij zijn dealer van onderstaande merken:

HAVEP, ORCON, BJÖRNKLÄDER, BLÅKLÄDER, BRAM’S PARIS, SANTINO, US BASIC,
ROM88, GRISPORT, ELTEN, EMMA, SAFETY JOGGER, NORTH SAFETY, PELTOR, 3M enz.

Wilt u uw kleding laten voorzien van uw bedrijfslogo en/of -naam? De mogelijkheden die
wij u bieden zijn: borduren, transfereren of zeefdrukken. Bij grote aantallen kan dit direct
ingeweven worden in het artikel. Vraag een offerte aan en u zult versteld staan.
Informeer of kom vrijblijvend langs op bovenstaand adres.
Bezoek nu ook onze website www.vandevreede.nl
Emailadressen zijn: jaap@vandevreede.nl en jos@vandevreede.nl
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w w w. d i e l e m a n e n p a r t n e r s . n l

Dieleman & Partners

Het adres voor:

  verwerken administratie en loonadministratie

  samenstellen jaarrekening

  begeleiding automatisering financiële administratie

  belastingaangifte en fiscaal advies

  advisering bij bedrijfsopvolging en herstructurering

  financiële planning

  tijdelijk uitlenen van administratief personeel

Contact:
drs. Jan Dieleman FB en Dick Lokerse AA
Vierstraat 28
4401 EA  Yerseke
Tel. 0113 340382
yerseke@dielemanenpartners.nl

Accountants en belastingadviseurs
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Bergen op Zoom
Van Konijnenburgweg 13

(0164) 27 44 77

Goes / Marconistraat 13
(0113) 22 41 02

Koudekerke / Dorpsplein 35
(0118) 55 55 33

Kruiningen / Zandweg 1b
(0113) 38 26 26

W W W . T M C W O O N W I N K E L S . N L

Zoveel kleuren, zoveel mogelijkheden om uw huis in te richten. 
Laat u adviseren om zo het optimale resultaat te bereiken.

• GRATIS LEGGEN
• SCHERP LEGTARIEF 
 VOOR TRAPPEN
• GRATIS STANDAARD 
 CONFECTIE
• GRATIS GEMONTEERD
• ALLES WORDT 
 AANGEBRACHT DOOR 
 EIGEN VAKMENSEN
• WE MAKEN HET NETJES EN 

LATEN HET KEURIG ACHTER

Inrichten is een kunst en die kunst verstaan wij 
bij TMC Woonwinkels. Onze binnenhuisadviseurs 
maken u wegwijs in de talloze mogelijkheden en 
helpen u graag om de juist keuze te maken. Indien 
gewenst geven we advies bij u aan huis, zodat we 
rekening kunnen houden met de aanwezige en 
blijvende uitgangspunten. Deze punten zijn samen 
met uw wensen de basis voor ons binnenhuisadvies. 
Dus samen maken we er iets moois van! 
Tot ziens bij TMC!

GEZELLIG INRICHTEN
BIJ TMCTMC WOONWINKELS!
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...helpt je graag
op weg!

Arjan van de Meeberg
Yerseke (0113) 57 39 32 - 06 25 16 78 74

regio Zuid-Beveland



29


